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صریحباآقایقاضی
تقاطع شـــریعتی را به ســـمت پل رومی که پیچید، نگاه هردومان به چراغ 
گـــردان ماشـــین های ســـبزرنگ کنار خیابان جلب شـــد؛ هـــم من که یک 
چشـــمم به ســـاعت بود و یک چشـــمم به خیابان، و هم راننده که بعد از 

کبری رســـاند.  یابی حرفه ای بالاخره ما را به خیابان ا یک مســـیر
وجـــود نیروهـــای حافـــظ امنیت در نزدیکـــی محل حضور یکی از ســـران 
، موضـــوع پیچیده ای برای من  قـــوا، آن هـــم بعد از اتفاقات ماه های اخیر
نبود، اما راننده حباب علامت ســـوال بالای ســـرش را فرســـتاد سمت من 
یه اینجا؟ دروغ چرا! خودم هم تا پیش از حضور در برنامه،  و پرسید  خبر
دقیقا نمی دانســـتم ماجرای جمعیت و ماشـــین هایی که در حال خروج 
از مجتمع شهید بهشتی قوه قضائیه هستند، مربوط به یک سفر استانی 
می شود. ترجیح دادم با پاسخ منفی کوتاهی، مکالمه را شروع نشده پایان 
یع تر  ی تأخیر همیشـــگی شـــروع مراسم ها حساب باز کردم و سر بدهم. رو

خودم را به محل نشســـت رساندم. 
ورودی مجتمع: »بفرمایید.« یکی از مأموران محافظتی نشان می دهد. از 
همین ابتدا، راه آسانی برای ورود پیش رو ندارم. خودم را معرفی می کنم؛ 
فایده ای ندارد. خواســـتم از شـــلوغی جمعیت حسن استفاده کنم که آن 
هم افاقه نکرد! دست به دامان دوستان روابط عمومی قوه شدم که کارت 
ی جلســـه را به دســـت برســـانند. کنار در ورودی، مردی مشغول  خبرنگار
یاست قوه است؛ خودش را به عناوین  گفت وگو با یکی از کارکنان دفتر ر
مختلفی معرفی می کند، کارت هایش را نشـــان می دهد تا بلکه روزنه ای 
یاســـت حرف هایش را با  برای ورود پیدا کند. کارمند خوش پوش حوزه ر

صبر و حوصله شنید:
 -»درخواســـتتان را مکتوب کنید و به من بدهید.«

ید؟«   -»نوشـــته ام! دیشـــب تا ساعت 2 مشغول بودم. شما کپی دار
 -»یک نسخه برای خودم کپی بگیرم.« دوباره با حوصله توضیح می دهد 
که اینجا دفتر کار او نیست و چنین امکانی ندارد. از او می خواهد اسم 

و مشـــخصاتش را هم مرقومه اش بنویسد. 
مکالمه آنها ادامه دارد که کارت بالاخره به دستم می رسد. از گفت وگوهای 
جلوتر متوجه شدم جمعیت در حال خروج مربوط به نشست اول رئیس 
قوه قضائیه بوده. قدم هایم را تند می کنم و امیدوارم تا به جلسه می رسم، 

صرفاً قرائت قرآن به پایان رســـیده باشد. 
جلـــوی در ســـاختمان بایـــد از گیـــت رد شـــوم، ایـــن بـــار کیـــف اجـــازه 
نمی دهـــد. تـــا خـــودم را بـــه امانت گوشـــه حیاط برســـانم و رکـــوردر را به 
ی بزنـــم، چنـــد دقیقه دیگـــر زمان از دســـت می رود.  دســـتگاه ایکـــس ر
یی گشـــاده مرا به ســـمت محل جلسه  مأمور محافظت سبزپوشـــی با رو
ی نشســـته است!  ، اما کنار در ســـالن برگزار هدایت می کند. خوان آخر
یکی دیگر از مأموران محافظتی که درســـت در بدترین زمان ممکن 20 
ســـوالی را شـــروع کرد! هم عجله دارم و هم از برخوردش خنده ام گرفته؛ 
انتظـــار ایـــن مدلـــش را نداشـــتم! دوباره دســـت به دامان همان کســـی 

می شـــوم که کارت را به دستم رساند. 
از بلندگوهـــای ســـالن صدا پایـــان صحبت های ســـعید خدایگان، قائم 
مقام بنیاد ملی نخبگان را می شنوم. مجری بلافاصله از نفر اول دعوت 
می کنـــد کـــه صحبت های خودشـــان را آغاز کند. من هم با ایما و اشـــاره 
بالاخره وارد می شوم و در همان نزدیکی، کنار نخستین ستون و در یکی 

از محروم ترین مناطق جلســـه می نشـــینم. نه تصویر خوبی دارم، نه صدا، 
ی میز مقابل حضار قرار دارد؛ بالاخره دیر  نه حتی وســـایل دیگری که رو

رسیدن عواقب هم دارد!

رئیس بنیاد؛ غایب بزرگ دیدار نخبگان
 چهره های جوانی که دور تا دور میز نشســـتند، حدود 40 نفر می شـــوند؛ 
، هم  در بینشـــان همه مدل نخبگانی هســـت، هم اســـتاد، هم دانشـــجو
علـــوم پزشـــکی، هـــم حقوق خوانـــده و هـــم المپیادی ها. کنـــار رئیس قوه 
قضائیـــه در صدر جلســـه، محمدصـــادق معتمدیان، اســـتاندار تهران و 
، رئیس کل دادگســـتری اســـتان تهران نشسته اند. کمی  علی القاصی مهر
آن تـــر هم قائم مقام بنیاد و مســـئول نهاد نمایندگـــی مقام معظم رهبری در 

بنیاد نخبگان حضور دارند.
برخـــلاف جلســـه صبـــح کـــه عبدالناصر همتـــی، وزیر اقتصـــاد، محمد 
یـــر صمت و رئیس بانک مرکزی در ردیف اول نشســـته بودند،  اتابـــک، وز
اما در این جلســـه خبری از حضور حســـین افشین، رئیس بنیاد و معاون 
علمی رئیس جمهور نیســـت. جلســـات روز گذشته محسنی اژه ای، این 
بـــار فقـــط به تهرانی ها اختصاص داشـــت. چه دیدار با فعالان اقتصادی 
و چه نشســـت با نخبگان اســـتان و چه جلســـه با کارکنان که قرار بود بعد 

از این جلسه برگزار شود. 
ی بود برای کسانی که کمترین فاصله  به هر حال، این هم خودش ابتکار
را به لحاظ جغرافیایی دارند، اما به ویژه در سطح کارکنان، کمتر امکان 

طرح نظراتشان فراهم می شود. 

خاطره بازی با روز دانشجوی 96 شریف!
برای ما که در حوزه دانشـــگاه قلم می زنیم و خبر می گیریم، دیدار رئیس 
دستگاه قضا با نخبگان اتفاق غیرعادی نبود، اتفاقاً حضور در دانشگاه ها 
و دیـــدار بـــا دانشـــجویان و جوانان یکی از نقاط قوت ســـفرهای اســـتانی 
اوســـت که به قاعده و نه مناســـبتی و اســـتثنایی در این ســـال ها صورت 
گرفته است. البته شاید هیچ کدام از این دیدارهای دانشجویی به اندازه 
جلسه دانشگاه شریف در ایام مسئولیت معاون اولی قوه خبرساز نشد.
نفـــر اول از صـــف نخبـــگان ســـخنران هم یکـــی دانشـــجویان آن روزهای 
دانشـــگاه صنعتی شـــریف است که صحبت های خود را با گریزی به آذر 
96 شروع می کند: »چیزی که بچه های شریف مخصوصا هم دوره ای های 
من احتمالا به یاد دارند، حضور شما در برنامه 16 آذر سال 96 است و فکر 
می کنم آن حضور یک مسئول رده بالای قضایی مقدمه ای بود برتحولات 
ی  قابل حســـی که در قوه قضائیه ایجاد شـــد. همین امر موجب امیدوار
یم این روند را  ما در زمان انتصاب شـــما در رأس قوه قضائیه بود. امیدوار

همچنان مثل سابق ادامه دهید.«
 

نهادی برای جذب نخبگان در نظر بگیرید
علی امام قلی، دکتری مهندسی عمران مدیریت ساخت، صحبت هایش 
ی را تیتر می کند و می گوید  را به قسمت تقسیم می کند؛ اول شایسته سالار
در مشـــورت با اغلب افراد اطرافش اولین نکته همین مســـئله بوده است. 
یـــف خاصی از این کلیدواژه ارائـــه می دهد: »به معنای آنکه  او البتـــه تعر
مدیرانـــی انتخـــاب کنیم که از به کار گرفتن یک نخبه در کنار  خودشـــان 
نترســـند.« او در صحبت هایش جذب نخبگان را از شـــخص رئیس قوه 
ی مرکز یا کانونی ویژه  را پیشنهاد  مطالبه می کند و برای تحقق آن راه انداز

می دهد که به افرادی از جنس نخبه ها سپرده شود. او می گوید نخبگان 
ی، باید دغدغه اســـلام، انقلاب اســـلامی،  عـــلاوه بـــر رفاه و حس اثرگذار
ی اســـلامی و ایران را داشـــته باشند. استفاده از حلقه های میانی  جمهور
پیشنهاد دیگر اوست و به خاطر ضیق وقت در بخش دوم صحبت هایش 
گریزی به هوش مصنوعی و اهمیت آن در دستگاه قضا می زند. با تشبیه 
ی در حال رشد  فضا به سال های پایانی دهه 80، زمانی که فضای مجاز
بود، نســـبت به تکرار غفلت و عدم اتخاذ سیاســـت های درســـت این بار 
در حـــوزه هـــوش مصنوعـــی هشـــدار می دهد که البته بـــه زعم آن اهمیت 
ی دارد که هنوز هم سیاست های درستی درباره  بالاتری از فضای مجاز
یـــم. او پژوهـــش مکتـــوب خودش در این بـــاب را در اختیار رئیس  آن ندار

دستگاه قضا می دهد.
 

دستگاه قضا پناه کسب و کارهای دیجیتال باشد
یـــک دارد. بعد از  دومیـــن نفـــر یکی از المپیادی هاســـت. برنز المپیاد فیز
کارشناســـی ارشـــد در شـــریف این روزها مشـــغول گذراندن دوره دکتری 
ی در دانشگاه صنعتی امیرکبیر است. از دغدغه افراد  مدیریت تکنولوژ
ی  فعال در حوزه کسب و  کارهای دیجیتال شروع می کند و از سنگ انداز
دستگاه  های اجرایی و بعضاً امنیتی در مسیر شرکت های فعال این حوزه 
انتقاد می کند: »این گونه تلقی می شـــود که پناهی برای حل مســـائل این 
شرکت ها با دستگاه های اجرایی وجود ندارد و اطمینان داشته باشند که 
با نگاه منصفانه حل  شود.« گریزی به گزارش مهاجرت نخبگان در حوزه 
ی ارائه  کسب و کارهای دیجیتال که در جلسه شورای عالی فضای مجاز
کـــرده می زنـــد و می گوید: »مهم ترین چیزی کـــه می تواند جلوی مهاجرت 
ی اســـت. راهش این اســـت که در فضای  را بگیر د همین حس امیدوار
کســـب و کار ملجایی وجود داشـــته باشـــد که از هیچ جا جز قوه قضائیه 
بر نمی آیـــد.« پیشـــنهاد می دهد فرد یا واحـــد ویژه ای  بر این موضوع درنظر 
یچه  امیدی از عموم نخبگان باشـــد. او البته به جز این  گرفته شـــود تا در
ی کشورها گزارش  مطالبه، از مطالعه اش در حوزه قوانین حوزه فضای مجاز
کوتاهی ارائه می دهد، به فیلترینگ اشاره می کند و قوانینی که در این حوزه 
کامل نیستند. او در آخر فقدان قوانین در حکمرانی داده به ویژه در حوزه 
حریم خصوصی را یادآور می شـــود: »از 120 کشـــور مورد بررســـی، 105 کشور 
بران دارند.  یک نهاد مشـــخص در حوزه حفاظت از حریم خصوصی کار
این مسئله باید در قوه قضائیه به جهت احقاق حقوق عامه دیده شود.«

نخبگان حقوق وکالت را به قضاوت ترجیح می دهند
نوبت به اولین سخنران خانم می رسد. فائزه آخوندی، دانشجوی دکتری 
حقوق دانشگاه خوارزمی است که نکات خود درخصوص لزوم توجه به 
یکرد فعالانه و هدفمند در جذب و گزینش قضات  جذب نخبگان و رو
نکاتـــش را ارائـــه می دهـــد. او معتقد اســـت نیازمنـــد بازنگری در جذب و 
نگه داشـــت نخبگان در دستگاه قضا هستیم و فارغ التحصیلان حقوق 
دانشـــگاه های برتر در برابر مناصب قضایی، وکالت و مشـــاوره حقوقی را 
ترجیح می دهند. او آسیب شناســـی کاملی درباره علل این موضوع ارائه 
می دهد. آخوندی اولین کسی است که به سند تحول دستگاه قضا اشاره 
می کند و در راســـتای عملیاتی شـــدن آن بر به روزرســـانی سیستم سمپ 

کید دارد.  توســـط نخبگان هوش مصنوعی تأ
ی،  ســـخنران بعدی یکی از اســـاتید دانشـــگاه تهران است. مجید انصار
یت استفاده  دکتری هوش مصنوعی که نکاتی را درهمین زمینه با محور

ی و منابع طبیعی ارائـــه می دهد. او به  ی در حوزه کشـــاورز از ایـــن فنـــاور
مناقشـــات آبی به وجودآمده در کشـــور اشاره می کند و از قاضی القضات 
می خواهد تا با نظارت جدی تر دســـتگاه ها را مجاب کند تا از ابزار های 

ی در این حوزه اســـتفاده کنند.  هوش مصنوعی برای افزایش بهره ور
 

موضوع قتل دکتر داوودی به جلسه نخبگان هم رسید
نفـــر بعـــدی خـــودش را عضـــو کوچکی از جامعه ســـلامت کشـــور معرفی 
می کنـــد و از دغدغـــه مهم چند ماه های اخیر ایـــن جامعه روایتی را ارائه 
می دهد. سیدســـجاد موســـوی زاد، رتبه 89 کنکور ســـال 98 این روز ها در 
دانشگاه علوم پزشکی تهران مشغول به تحصیل است و در همان ابتدای 
ک دکتر مســـعود داوودی در یاســـوج ســـخن می گوید. او  کلام از قتل هولنا
رســـانه را در به وجودآمدن جو منفی علیه کادر ســـلامت دخیل می داند و 
ک ارائه  با ارائه توضیحاتی چند پیشـــنهاد را برای عبور از این دوره دردنا
کز درمانی توســـط نیرو های  می دهـــد. تأمیـــن امنیت کادر درمـــان در مرا
آموزش دیـــده حراســـتی یـــا انتظامـــی، برخورد با رســـانه هایی که ســـعی بر 
کنی و گروه هایی که قصد تخریب این پزشکان را دارند، بازبینی  نفرات پرا
در قوانین دفاع پزشکان از خود و غربالگری سلامت روانپزشکان و وضع 
کز درمانی از جمله  قوانیـــن ســـختگیرانه در مواجهه با ایجـــاد تنش در مرا

پیشنهاد های اوست. 
 

نخبه در قوه قضائیه زیاد داریم؛ اما نه در جایی که باید! 
مجری حوزه و فضا را از پزشکی دوباره به حقوق برمی گرداند و فرصت را 
در اختیار یکی ازدانشـــجویان دانشـــگاه علوم قضایی می دهد؛ علیرضا 
چلابیان رتبه 2 کنکور سراسری 99 که در حال حاضر مشغول به تحصیل 
در مقطع ارشد رشته جزا و جرم شناسی است. او ابتدا در مقام دفاع، حق 
دانشـــجوی قـــوه بودن را به جا می آورد و دانشـــگاه علـــوم قضایی را همان 
محل جذب نخبگان و ورود آن ها به دستگاه قضا معرفی می کند. البته 
ی انسانی متخصص در جای متناسب با توانمندی اش  معتقد است نیرو
ی لازم را نداشته  به کار گرفته نمی شود؛ همین هم باعث می شود بهره ور
باشیم. راهکار آن هم تربیت قضات جوان در فضای دانشگاه قوه است. 
او نقدی هم به کدرشته جدید دانشگاه شان در مقطع ارشد وارد می داند و 
می گوید ارائه آن برخلاف تخصص گرایی و سند تحول دستگاه قضاست. 
در پایان هم با حســـن اســـتفاده از تریبون وعده رئیس قوه قضائیه را برای 

حضور در ویژه برنامه روز دانشـــجوی دانشگاه می گیرد. 

دیدار با نخبگان را رویه سالیانه کنید
دومین ســـخنران خانم، یکی از دانشـــجویان دانشگاه امام صادق است. 
ی فرهنگـــی که کوتاه و  فاطمـــه کریمی، دانشـــجوی دکتری سیاســـتگذار
ی از تدبیر قوه  مختصر با اشـــاره به پژوهش هایش در حوزه فضای مجاز
ی ســـؤال می کنـــد. حرکت او  قضائیـــه در حـــوزه حکمرانـــی فضای مجاز
حتماً برای کسانی که منتظر فرصتند بهترین اتفاق جلسه است. نوبت 
به یکی دیگر از اســـاتید حاضر در نشســـت نخبگان می رســـد. مجری با 
عذرخواهی از جمع او را به عنوان آخرین سخنران معرفی می کند. استاد 
دانشگاه شهید بهشتی که در گام نخست از اژه ای می خواهد مثل رهبر 
انقلاب، ارتباط با نخبگان را به یکی از جلسات سالیانه خود تبدیل کند. 
علیرضا سبوحی در آغاز بر ضرورت توجه به امنیت اجتماعی و موضوع 
یسته خود پیشنهادهای  کید می کند و براســـاس تجربه های ز حجاب تأ
ی  تخصصـــی ارائـــه می دهد. نخســـت اینکه آیین نامه هـــای قیمت گذار
کارشناسی تدوین بشود. او که خود از شرکت کنندگان آزمون کارشناسی 
رسمی سال 1400بوده از طولانی بودن فرایند تأیید کارشناسی رسمی گلایه 
می کند و می خواهد ورود نخبگان به فضای کارشناسان رسمی تسهیل 
شـــود. او در پیشـــنهاد دیگری هم از رئیس قوه می خواهد تا از نخبگان به 

عنوان مشاوران جوان استفاده کند. 

مجری آخرین هنرش را هم به خرج می دهد تا با اجازه رئیس جلسه یکی 
دیگـــر از زنـــان نخبه هم فرصت ارائه نکات خود را پیدا کند. برخلاف جو 
جلســـات دانشـــجویی خبری از اصرار و درخواســـت وقت نیست و همه 
یحانه  گرداول ها پیش می رود. ر چیز در همان چهارچوب مورد انتظار از شا
، بلافاصله شـــروع می کند. او چهارمین نفری  ســـلامی به عنوان آخرین نفر
کید دارد و  اســـت که براهمیت هوش مصنوعی در فرایند های قضایی تأ
می گوید می توان سامانه ثنا را با استفاده از این فناوری ارتقا داد. او پیشنهاد 
یتم های هوش مصنوعی از صدور  می دهد می توان با به خدمت گرفتن الگور
آرای متفاوت در پرونده های مشابه جلوگیری کرد و به نوعی از این طریق 
به قضات مشاوره داد. ایده های این دانشجوی دکتری دانشگاه تهران به 
همین جا ختم نمی شود، هرچند در رشته حقوق تحصیل نکرده اما دست 
پر به محضر قاضی القضات رسیده است. پیشنهادی می دهد تا به مانند 
، امکان جمع بندی و ارائه نظر پیشنهادی توسط  برخی از کشور های پیشرو
ی برای حکم فراهم شود. او به ضرورت اصلاح قوانین  وکلای طرفین دعاو
ی های روز هم اشاره می کند و می گوید قوانین فعلی  در مواجهه با تکنولوژ
پاســـخگوی چالش های جدید نیســـتند و باید با شکل گیری کارگرو های 

تخصصی قضات را در صدور آرای مرتبط در این حوزه ها کمک کرد. 
 

هم درد را می گویید هم درمان را
بـــا پایـــان یافتن صحبت 9 نفر از نخبگان، غلامحســـین محســـنی اژه ای، 
رئیـــس قـــوه قضائیه حدود 20 دقیقه تـــا اذان زمان در اختیار دارد. از اولین 
سفر استانی به تهران شروع می   کند. شاخصه اصلی جلسه با اهالی علم 
و جماعـــت نخبـــه را در ارائـــه توأمان درد و درمـــان معرفی می کند. او البته 
پیشنهاد می دهد جلساتی با دستور و موضوعات مشخصی برگزار شود. 

 
4 سؤال به ظاهر ساده اما چالش برانگیز

اژه ای پیش از آنکه پاسخ سؤالات یا درخواست ها را بدهد، سؤالات خود 
را بـــا آنـــان در میان می گـــذارد. لحن صمیمانه او در بیان چالش ها دوگانه 
قابل توجه است. او 4 سؤال را مطرح می کند و از حاضران می خواهد برای 
حـــل آن هـــا راهـــکار ارائه کنند. اول اینکه چگونه با وجود مدیران فعلی که 
ممکن است از راه حل های جدید نخبگان استقبال نکنند تحول ایجاد 
کـــرد؟ دوم، چگونـــه در عیـــن حفظ حرمـــت و کرامت افراد توطئه کشـــف 
کرد به نحوی که حریم خصوصی افراد حفظ شـــود. ســـوم، چگونه و با چه 
ی نخبگی و تجربه را در دستگاه قضا با هم تلفیق کرد؟ و چهارم،  سازوکار
چگونه می توان در عین رسیدگی به کار های روزمره دامنه تعامل با مردم و 
اقشار را گسترش داد و توقعات آنان را برآورده کرد؟ اژه ای از نخبگان برای 
ارائـــه نظـــرات پخته و کارشناسی شـــده در برخی از موضوعات تخصصی 
ماننـــد حـــوزه زنان درخواســـت کمک کرد و چراغ ســـبز جذب نخبگان در 
ی را نشـــان داد، رئیس قـــوه قضا به عنوان عضو  حـــوزه زنـــان و فضای مجاز

حقوقی در شورا های تخصصی مؤثرتر از گذشته ایفای نقش می کند. 
 

مشی اعتدالی؛ راه حل چالش های فضای مجازی
او البته به یکی از موضوعات پرتکرار در صحبت نخبگان یعنی فضای 
مجازی هم اشاره کرد و از رویکرد های سه گانه یعنی رفع کامل محدودیتی، 
فعالیـــت صرفـــاً در بســـتر بومـــی و حرکـــت بینابینی و رفـــع محدودیت در 
سکو های کم خطر تا زمان ارتقای سکو های داخلی و پاسخ به نیاز کاربران 
ی تا  یکرد خود را نســـبت بـــه فضای مجاز بـــه ایـــن حوزه ســـخن گفت و رو

حدودی تشریح کرد. 
بـــا پایان صحبت های رئیس عدلیه، بســـاط گپ وگفت هـــای دونفره برپا 
ی فرصتی بود تـــا آنان که موفق به بیان  شـــد و قبـــل و بعـــد از عکس یادگار
دیدگاه های خود نشدند نکات خود را با او در میان بگذارند. از گفت وگو ها 
گرداول ها را به خود  می شد فهمید که سؤالات رئیس قوه قضائیه ذهن شا

مشغول کرده است. 

ابوالفضل مظاهری
دبیر گروه دانشگاه 

پیشنهادهاینخبگانبهقاضیالقضات
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